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Οµάδα Πολιτών «Όχι Αυτοκίνητα στην Πλατεία Ελευθερίας»               
eleftheriasq.nocars@gmail.com 

 
 
Ηµεροµηνία: 27 Μαρτίου 2017 
 
Θέµα: Διέλευση οχηµάτων στη νέα Πλατείας Ελευθερίας 
Προς: Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων Μάριο Δηµητριάδη, Δήµαρχο 
Λευκωσίας Κωνσταντίνο Γιωρκάτζη, Δηµοτικό Συµβούλιο Λευκωσίας, Επίτροπο 
Διοικήσεως και Ανρθωπίνων Δικαιωµάτων Ελίζα Σαββίδου, Δηµοτικό Μηχανικό 
Λευκωσίας, Τεχνικές Υπηρεσίες Δήµου Λευκωσίας, European Regional Development 
Fund commissioner Corina Cretu 

 
Αξιότιµοι κ. Υπουργέ και κ. Δήµαρχε, κυρίες και κύριοι, 
Η οµάδα «Όχι Αυτοκίνητα στην Πλατεία Ελευθερίας» αποτελείται από πολίτες της 
Λευκωσίας που προέρχονται από διάφορα επαγγέλµατα: αρχιτέκτονες, πολιτικοί 
µηχανικοί, καλλιτέχνες, δικηγόροι, δασκάλοι, καθηγητές, φοιτητές κλπ. Ενώσαµε τη 
φωνή µας για να καταστήσουµε σαφές στο νυν Δηµοτικό Συµβούλιο Λευκωσίας και 
στους λαµβάνοντες απόφασεις ότι οι Δηµότες της Λευκωσίας είναι κάθετα αντίθετοι  µε 
το ενδεχόµενο η νέα πλατεία Ελευθερίας να χρησιµοποιείται από µηχονοκίνητα 
οχήµατα. Πιστεύουµε ότι η Λευκωσία υστερεί κατά πολύ σε δηµόσιους χώρους σε 
σχέση µε άλλες κυπριακές πόλεις και Ευρωπαϊκές πρωτεύουσες, και ότι η συγκεκριµένη 
πλατεία που είναι και ένα από τα σύµβολα της πόλης θα πρέπει να δοθεί  προς όφελος 
των πολιτών και προς την ανάπτυξη του κοινωνικού ιστού. 

Ως µέλη της προαναφερθείσας οµάδας, ως κάτοικοι και εργαζόµενοι της Πρωτεύουσας, 
ως φορολογούµενοι Δηµότες, αποφάσισαµε να σας αποστείλουµε αυτήν την επιστολή 
µε το θάρρος και το δικαίωµα που µας έδωσαν οι 1,413 (µέχρι τώρα) πολίτες και 
επισκέπτες της πόλης µας, µέσω του ηλεκτρονικού συστήµατος καταγραφής 
υπογραφών, το οποίο σας παραθέτουµε πιο κάτω. Οι υπογράφοντες ζητούν το 
αυτονόητο, η πλατεία να είναι πλατεία και όχι δρόµος! 

 

Ι. ΣΥΛΛΟΓΗ ΥΠΟΓΡΑΦΩΝ 
https://secure.avaaz.org/en/petition/Dimarhos_kai_Dimotiko_Symvoylio_Leykosias_Plat
eia_Eleytherias_HORIS_ohimata/?cdPTxeb&utm_source=sharetools&utm_medium=co
py&utm_campaign=petition-412637-
Dimarhos_kai_Dimotiko_Symvoylio_Leykosias_Plateia_Eleytherias_HORIS_ohimata&u
tm_term=dPTxeb%2Ben 

Οι υπογραφές δόθηκαν απλόχερα βάσει του κειµένου το οποίο σας παραθέτουµε 
ακολούθως. 
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«Καλούµε τον Δήµαρχο και το Δηµοτικό Συµβούλιο Λευκωσίας όπως αφουγκραστούν 
την κοινωνία των πολιτών που ζητά η νέα Πλατεία Ελευθερίας να χρησιµοποιείται 
ΜΟΝΟ από πεζούς Χωρίς µηχανοκίνητα οχήµατα 

Παρακαλούµε υποστηρίξτε το αίτηµα µας υπογράφοντας το ψήφισµα για την µη διέλευση 
οχήµατων εντός της νέας Πλατείας Ελευθερίας, στην πρωτεύουσα της Κύπρου, 
Λευκωσία.  
Η Δηµόσια Πλατεία είναι ο χώρος συνάρθροισης των πολιτών, µε σκοπό την 
κοινωνικοποίηση. Η Δηµόσια Πλατεία ως ένα σηµαντικό µέρος του πολεοδοµικού ιστού 
ενός αστικού κέντρου, είναι ο χώρος όπου ο δηµότης θα ξεφύγει από την 
καθηµερινότητά του, όπου ο καλλιτέχνης θα εκθέσει έργα τέχνης, όπου ο ηλικιωµένος, ο 
ΑµεΑ, θα κοινωνικοποιηθούν. Είναι ο χώρος όπου ο καθένας από εµάς θα απολαύσει 
στιγµές χαλάρωσης, όπου θα παραστούµε σε εκδηλώσεις, φεστιβάλ, γιορτές. Είναι ο 
χώρος όπου τα παιδιά µας θα εκτονωθούν µε το παιχνίδι τους σε έναν ασφαλές χώρο 
χωρίς οχήµατα, καυσαέριο, θόρυβο, ή κίνδυνο. Είναι ο χώρος όπου θα πιούµε τον καφέ 
µας µε τους φίλους, θα γυµναστούµε, θα κάνουµε τον απογευµατινό µας περίπατο. Η 
πλατεία εξ ορισµού, προσφέρει ασφάλεια, χαλάρωση, ξεκούραση. Δεν είναι 
διαµοιρασµένη λόγω διέλευσης οχηµάτων. Τότε θα ονοµαζόταν “δρόµος”, η “λεωφόρος”. 
 
Υποστηρίξτε και διαδώστε το αίτηµα µας: ΟΧΙ ΟΧΗΜΑΤΑ ΕΝΤΟΣ ΤΗΣ ΠΛΑΤΕΙΑΣ 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ. Η ΠΛΑΤΕΙΑ ΜΟΝΟ ΣΤΟΥ΅ΠΕΖΟΥΣ»  

 

 

ΙΙ. ΣΥΝΤΟΜΟ ΙΣΤΟΡΙΚΟ ΠΛΑΤΕΙΑΣ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ 
1882: Οι Άγγλοι άνοιξαν ολικά εκτός απ’ τις 3 υφιστάµενες πύλες Κερύνειας, 
Αµµοχώστου και Πάφου, ακόµη 7 οδούς ώστε να ενώσουν την Μεσαιωνική Πόλη µε την 
νέα, ολικο 10. 

1972: Προκηρύχθηκε αρχιτεκτονικός διαγωνισµός από την Δηµοτική επιτροπή η οποία 
διεκόπη το 1974. ΔΕΝ ΥΠΗΡΧΑΝ ΟΧΗΜΑΤΑ στους όρους. 

ΔΗΜΑΡΧΕΙΑ Μ. ΖΑΜΠΕΛΑ  1/2002- 12/2006 

Σεπτέµβριος 2003: Προκηρύχθηκε επί δηµαρχείας Ζαµπέλα Αρχιτεκτονικός 
διαγωνισµός βάση των όρων από τον προηγούµενο Διαγωνισµό του 1972. ΔΕΝ 
ΥΠΗΡΧΑΝ ΟΧΗΜΑΤΑ στους όρους.  

Δεκεµβριος 2005: Η οµάδα της Zaha Hadid κέρδισε τον διαγωνισµό και της ανατέθηκε 
η σχεδίαση της Πλατείας. 

ΔΗΜΑΡΧΕΙΑ Ε. ΜΑΥΡΟΥ  1/2007- 12/20011 – ΝΕΟ ΔΣ (νέες σκέψεις) 

Ιούλιος 2008: Άρχισαν αρχαιολογικές ανασκαφές. “Ακτινογραφίες” του χώρου έφεραν 
στο φως άλλο κρυµµένο τµήµα προµαχώνα, το λεγόµενο ”αυτί” Nταβίλα. 
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Έπρεπε να γίνει εκσκαφή, καταγραφή και αλλαγή σχεδίων λόγω της προαναφερθείσας 
αρχαιολογικής αποκάλυψης. 

Το Δηµοτικό Συµβούλιο έδωσε οδηγίες µετά από απόφαση του ώστε το άνω 
µέρος της Πλατείας να έχει 2 λωρίδες δρόµου.  Το γραφείο της Ζaha Hadid 
υπάκουσε και σχεδίασε σε µορφή DRAFT-REDESIGN. Δεστε επισυναπόµενο 
σχέδιο κάτοψης. 

Τα σχέδια µε τις 2 λωρίδες για οχήµατα εν µέσω της Πλατείας έγιναν χωρίς να 
ερωτηθεί ο Δηµότης, ο κάτοικος και εργαζόµενος της εντός των τοιχών πόλης 
µέσω της διαδικασίας της Δηµόσιας Ακρόασης του Δηµότη. 

Δεκέµβριος 2011: Άρχισαν κατασκευαστικές εργασίες. 

ΔΗΜΑΡΧΕΙΑ Κ. ΓΙΩΡΚΑΤΖΗ 1/2012 – 12/2016 - – ΝΕΟ ΔΣ (επανερχόµενες 
σκέψεις) 

Φεβρουάριος 2012: Έκλεισε η δίοδος µέσω Πλατείας Ελευθερίας. 

Φεβρουάριος 2014: Τερµατίστηκε η εργασία του 1ου Εργολάβου.  

Η Πλατεία παρέµεινε ως Εγκαταλελλειµµένο εργοτάξιο για 11 µήνες. 

Ιανουάριος 2015: Ανέλαβε ο 2ος Εργολάβος.  

Μάιος 2016: Κλείνει η Κ. Παντελίδη για 6 µήνες και παραµένει ως σήµερα κλειστή. Το 
ΔΣ επαναφέρει την ιδέα για τις 2 λωρίδες οχηµάτων πάνω στη πλατεία. 

Επανήλθε το θέµα διέλευσης οχηµάτων και ο κόσµος µε διαµαρτυρίες ανάγκασε 
το ΔΣ να µην δεσµευτεί ακόµη για τις 2 λωρίδες δρόµου. 

Δεκέµβριος 2016: Αρχίζει και η υλοποίηση του Ολοκληρωµένου Σχεδίου Κινητικότητας 
της Λευκωσίας, µε την ανάπλαση και τη δηµιουργία λεωφορειολωρίδων στην  Λεωφόρο 
Μακαρίου και σύντοµα προκηρύσσεται η ανάπλαση της Λεωφόρου Καλλιπόλεως. 
 
Αγοράζονται 13 µικρά λεωφορεία για τη λειτουργία δικτύου, το οποίο πολύ σύντοµα θα 
συνδέει την παλιά πόλη µε το αστικό κέντρο και δηµιουργούνται πέραν των 500 νέων 
θέσεων στάθµευσης στο κέντρο της πόλης µας. 
Αυτά εναι δηλωµένα στην τελευταία συνεδρία του Δηµοτικού Συµβουλίου πριν τις 
Τοπικές εκλογές του 2017. 
 
ΔΗΜΑΡΧΕΙΑ Κ. ΓΙΩΡΚΑΤΖΗ 1/2017 – ΣΗΜΕΡΑ - ΝΕΟ ΔΣ (επανερχόµενες σκέψεις)  

Ιανουάριος 2017: Επανήλθε το θέµα διέλευσης οχηµάτων από το νέο ΔΣ µετά το 
κλείσιµο και της Κ. Παντελίδη.  

Κάποιοι εκ των Δ. Συµβούλων απαιτούν συνεδρίαση ώστε να επανέλθουν οι 2 
λωρίδες δρόµου. 
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ΙΙΙ. ΚΑΜΙΑ ΑΠΟΦΑΣΗ ΕΝΩ ΠΛΗΣΙΑΖΕΙ Η ΣΥΜΠΛΗΡΩΣΗ  ΕΡΓΟΥ 
Καµία απόφαση από το Δήµο Λευκωσίας δεν έχει ληφθεί επισήµως και 
δηµοσιοποιηθεί από τον Δήµο και Δηµοτικό Συµβούλιο εώς σήµερα για το θέµα. 
Εν τω µεταξύ ο Εργολάβος συνεχίζει τις εργασίες, και κανείς µας δεν γνωρίζει 
ποια σχέδια ακολουθεί. Αυτά µε τα οχήµατα ή χωρίς; 

Εµείς οι πολίτες, ζητούµε επισήµως να εγκριθούν τα σχέδια του 2005 τα οποία 
ΔΕΝ προβλέπουν οχήµατα να διασχίζουν την Πλατεία Ελευθερίας. Η θέση µας 
βασίζεται στους ακόλουθους λόγους: 

 
1. Οι επιστηµονικές γνωµατεύσεις έχουν αποφανθεί ότι δεν πρέπει να περνούν 
τροχοφόρα.  

• Συγκοινωνιολόγοι Δηµοσίων Έργων 
• Συγκοινωνιολόγοι Δήµου Λευκωσίας 
• Συγκοινωνιολόγος Πανεπιστηµίου Κύπρου 
• Αρχιτέκτονες και Πολεοδόµοι  
• Μελετητικό Γραφείο συγγραφής του Σχεδίου Περιοχής Λευκωσίας 2016. 
• Τα Δηµόσια Εργα 
• Κεντρικά Γραφεία Πολεοδοµίας 
• Εµπορικό και Βιοµηχανικό Επιµελητήριο Λευκωσίας 

 
2. Οι όροι του διαγωνισµού ΚΑΙ τα επικυρωµένα αρχιτεκτονικά σχέδια δεν 
προδιαγράφουν την διέλευση οχηµάτων. 
 

3. Στα 5-6 χρόνια που έκλεισε η δίοδος, δεν έχει προκληθεί κυκλοφοριακό 
κοµφούζιο στην συµβολή των πεζοδρόµων Λήδρας & Ονασαγόρου. 

  
4. Οι δηµότες και οργανωµένα σύνολα, απαιτούν πλατεία και στα δύο επίπεδα για 
τους πεζούς, χωρίς ρύπους, χωρίς θόρυβο, χωρίς κίνδυνο δυστυχήµατος. 

 
5. Οργανώνονται σιγά σιγά περιµετρικοί χώροι στάθµευσης, για εξυπηρέτηση των 
επισκεπτών. 

 
6. Έχουν παραγγελθεί τα 13 µικρά λεωφορεία τα οποία θα µεταφέρουν τον κόσµο 
από το εµπορικό τρίγωνο, στην µεσαιωνική πόλη. 

 
7. Η ακτίνα της πόλης είναι 600 µέτρα, περίπατος 6-8 λεπτών.  

 
8. Η πόλη στην ελεύθερη πλευρά έχει 6 οδεύσεις και επιζητούµε να κλείσουµε την 

µια και να την δώσουµε στον κόσµο. 
 

9. ΣΧΕΔΙΟ ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΚΕΝΤΡΟΥ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ 2016. Είναι πια µέρος του τοπικού 
σχεδίου. Και σε αυτό δεν προδιαγράφεται η έλευση οχηµάτων διαµέσου της 
Πλατείας Ελευθερίας. 
 



5 
 

10. Ποτέ δεν έγινε ενηµέρωση και ουδέποτε ζητήθηκε η άποψη των δηµοτών για τις 
εκάστοτε σκέψεις αλλαγής χρήσης της πλατείας από πεζούς σε οχήµατα. 
 

11.  Τέλος, πλησιάζοντας την ηµεροµηνία συµπλήρωσης εργασιών, πιστεύουµε ότι 
και ο Εργολάβος πρέπει να ξέρει τι του γίνεται. Γνωρίζετε ότι οι µετατροπές της 
τελευταίας ώρας, κοστίζουν χρόνο και χρήµα.  
 
 

ΙV. OI XΡΗΜΑΤΟΔΟΤΕΣ ΓΝΩΡΙΖΟΥΝ; 
Η Πλατεία Ελευθερίας χρηµατοδοτείται από: 

1. Ευρωπαικό Ταµείο Περιφερειακής Πολιτικής 
2. Υπουργείο Μεταφορών, Επικονωνιών  και Έργων 
3. Δήµος Λευκωσίας 

 
1. Το Ευρωπαικό Ταµείο Περιφερειακής Πολιτικής χρηµατοδοτεί Εργα τα οποία σκοπό 
έχουν τα ακόλουθα: 

• Πρωτοποριακό σχεδιασµό και σκοπό (κοινωνικό και πολεοδοµικό). 
• Μείωση των ρύπων στην ατµόσφαιρα. 
• Μείωση των οχηµάτων στον περιβάλλονατ χώρο. 
• Προστασία του περιβάλλοντος στην  περιοχή του Έργου. 
• Πολεοδοµική ενωποιήση περιοχών και συνοχή. 
• Βιώσιµες αστικές µεταφορές. 

 
Το Ευρωπαικό Ταµείο Περιφερειακής Πολιτικής χρηµατοδότησε το Έργο το οποίο 
είναι µέρος του Σχεδίου Περιοχής Κέντρου Λευκωσίας 2016, µε βάση τα 
Αρχιτεκτόνικα σχέδια τα οποία επικυρώθηκαν σύµφωνα µε τα πιο πάνω 
γνωρίσµατα.  
 
Διερωτούµαστε εάν όλες αυτές οι δεύτερες σκέψεις των µη χρηµατοδοτών, των µη 
σχετικών µε το θέµα επιστηµόνων, έχουν µεταφερθεί στους χρηµατοδότες του 
Έργου, και στους σχετικούς µε το θεµα Επιστήµονες., αλλά και στον αρµόδιο 
Υπουργό. 
 
Αυτοί, είναι οι 6 Δηµοτικοί Σύµβουλοι της Επιτροπής κυκλοφοριακού και χώρων 
στάθµευσης, οι τροχονόµοι, και εκπρόσωποι της Επιτροπής Ασφάλειας και Υγείας.  
 
Διερωτούµαστε για την επίσηµη άποψη των Υπευθύνων της Ασφάλειας και Υγείας 
του Δηµότη, σε σχέση µε την ανάµειξη των οχηµάτων µε τους πεζούς και  τα παιδιά, 
πάνω στην Πλατεία. Ποιά η γνωµάτευση τους για την ασφάλεια των πεζών και των 
παιδιών; 
 
Διερωτούµαστε εάν η έλευση των οχηµάτων εντός της Πλατείας, αναιρεί τους λόγους 
χρηµατοδότησης του Έργου. 
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2. Το Υπουργείο Μεταφορών, Επικονωνιών  και Έργων είναι ο δεύτερος χρηµατοδότης. 
Το Τµήµα Δηµοσίων ΄Εργων, µέρος του Υπουργείου, έχει αποστείλει την επίσηµη 
γνωµάτευση του επι του θέµατος. Δέστε την επισυναπτόµενη επιστολή. 

 
Διερωτούµαστε εάν η άποψη των επιστηµόνων των Δηµοσίων Έργων άρα του 
Αξιότιµου Υπουργού κου Δηµητριάδη θα αγνοηθεί.  
 
Διερωτούµαστε ως προς τι τα έξοδα, τα εκατοµµύρια ευρώ, η λευκή άµµος και η 
λευκή πλατεία εάν ο Δηµότης θα πάρει ένα από τα ίδια. Πλατεία για τα οχήµατα, 
όπως ήταν και πριν. 

 
Η επίσηµη 
γνωµάτευση των 
Δηµοσίων Έργων 
που έχει σταλεί στον 
Δήµο  
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Καταγραφή των προσβάσεων στην πόλη. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Το σχέδιο DRAFT RDESIGN στο οποίο ζητήθηκε η τοποθέτηση 2 λωρίδων 
οχηµάτων χωρίς ενηµέρωση του κοινού για ένα έργο το οποίο αφορά το κοινό 
όφελος του πολίτη, του πεζού 
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ΣΧΕΔΙΟ ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΚΕΝΤΡΟΥ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ 2016. Είναι πια µέρος του τοπικού 
σχεδίου και σε αυτό δεν προδιαγράφεται η έλευση οχηµάτων δια µέσου της 
Πλατείας Ελευθερίας. 
 

 
Στο Σχέδιο Περιοχής Κέντρου Λευκωσίας 2016, στο οποίο επίσης υποστηρίζεται η θέση 
της πλατείας για τους πεζούς, θα σας αναφέρουµε, ότι υπήρξαν δηµόσιες ακροάσεις οι 
οποίες καλούσαν διάφορες οµάδες Δηµοτών, όπως, τους κατοίκους, τους 
επιχειρηµατίες, και τους επιστήµονες. 
 
Λόγω της συνεισφοράς όλων, το Σχέδιο Περιοχής Κέντρου Λευκωσίας 2016 το οποίο 
έχει πια εγκριθεί από την Πολεοδοµική Επιτροπή, αποτελεί ολοκληρωµένη εργασία η 
οποία αποσκοπεί στην ορθή ανάπτυξη του αστικού κέντρου, σε όλους τους τοµείς, 
οικονοµικά, περιβαλλοντικά, πολιτιστικά αλλά και κοινωνιολογικά. 
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Αυτό το προοπτικό χρησιµοποιείται µαζί µε άλλα, από τον Δήµο Λευκωσίας για 
την προβολή της Πλατείας Ελευθερίας. Εδώ δεν φαίνονται καθόλου οχήµατα! 

 

 

Ως Δηµότες της πρωτεύουσας, απαιτούµε να γνωρίζουµε άµεσα εάν αυτή η χρήση θα 
υλοποιηθεί, ή εάν θα εφαρµοστεί η λύση που δεν έχει δηµοσιοποιηθεί αλλά υπάρχει, µε 
τις 2 λωρίδες οχηµάτων.  
 
Σας ευχαριστούµε για τον χρόνο σας και θα αναµένουµε την απάντηση σας επί του 
θέµατος. 
 
 
Με εκτίµηση προς το έργο σας, 
 
 
Οµάδα Πολιτών «Όχι Αυτοκίνητα στην Πλατεία Ελευθερίας» 
 
 



11 
 

 


